

Van: HESAmail <jrotty@etui.org>
Aan: tutb@mailing.pyramiq.be
Datum: 12/18/2009 02:10 PM
Onderwerp: HESAmail

No. 63 - December 2009

HesaMag: the ETUI publishes a new magazine on occupational health

The European Trade Union Institute (ETUI) has just launched *HesaMag*, a new magazine devoted to occupational health and safety. This twice-yearly publication will replace the *Newsletter HESA*. *HesaMag* carries a wealth of pictures and is printed in four colours, and aims to appeal to a wide public: "HesaMag aims to show that occupational health is not just a matter for the specialists, it is equally a question of everyday life and a major political issue", explains Laurent Vogel, the director of the ETUI's Health and Safety department. [Read more](#)

France: unions approve an agreement extending the creation of safety committees in public organisations

In the course of the past few weeks, seven French trade union confederations have signed up to an agreement on health and safety at work. The document is the fruit of eighteen months of negotiations with the Minister for the Civil Service, and allows the creation of health, safety and working conditions committees in all public organisations with more than 50 agents. So far, only the local administrations with over 200 agents have had a health and safety committee. [Read more](#)

Bhopal accident: 25 years on, the survivors are still calling for justice

Twenty-five years after the tragedy at the plant in Bhopal where there was a leak of a toxic gas, methyl isocyanate, on 3 December 1984 that killed thousands of people, the survivors are still calling for justice from the Indian authorities. Four hundred tonnes of toxic waste continues to contaminate the groundwater, causing chronic disease, severe handicaps, cancers, etc among the local people. [Read more](#)

A report confirms the health risk to residents of Quebec's asbestos capital

A report by Quebec's national institute for public health has confirmed the existence, for the population of Thetford Mines, of a health risk attributable to the presence of airborne asbestos. This town lies close to Canada's major asbestos mines.

The concentration of asbestos measured in the indoor air in homes in Thetford Mines is 4 to 46 times higher than the average concentration recorded in the United States in homes and public buildings made from materials containing asbestos, according to the authors of the study, published on 11 December. [Read more](#)

The OSHA announces an action plan to bolster the OHS legislation

The OSHA, the Occupational Health and Safety Administration in the United States, set out its programme of actions for 2010 on 7 December. The plan proposes modifying the legislation on occupational diseases so as to once again allow the declaration of musculoskeletal ailments. The OSHA likewise intends to review the limit for

occupational exposure to crystalline silica and to take measures to improve protection for workers against two substances causing severe pulmonary disease: diacetyl, a chemical product widely used in the food industry, and beryllium, a metal used by the aerospace and defence industries. [Read more](#)

Laurent Vogel and the whole team wish you a Merry Christmas and an excellent New Year in 2010.

See you next year!

To have your name removed from the mailing list of the hesamail, simply send an email with "remove hesamail" as the subject line to the [ETUI](#).

Le Hesamail a pour objectif de vous informer régulièrement sur les activités de l'Institut syndical européen (ETUI) et sur l'actualité européenne et internationale dans le domaine de la santé et de la sécurité au travail.

HesaMag: l'ETUI publie un nouveau magazine sur la santé au travail

L'Institut syndical européen (ETUI) vient de lancer *HesaMag*, un nouveau magazine consacré à la santé et à la sécurité au travail. Cette publication semestrielle succède à la *Newsletter HESA*.

Richement illustré et imprimé en quadrichromie, *HesaMag* veut séduire un large public: "*HesaMag* veut montrer que la santé au travail ne concerne pas les seuls spécialistes et qu'il s'agit tout à la fois d'une question de la vie quotidienne et d'un enjeu politique important", explique Laurent Vogel, le directeur du département Santé et Sécurité de l'ETUI. [Pour en savoir plus](#)

France : les syndicats approuvent un accord qui étend la création de comités pour la sécurité dans les organisations publiques

Sept confédérations syndicales françaises ont signé au cours des dernières semaines un accord sur la santé et la sécurité au travail. Résultat de dix-huit mois de négociation avec le ministre de la Fonction publique, le texte permet de créer des comités d'hygiène, de sécurité et des conditions de travail (CHSCT) dans toutes les organisations publiques de plus de 50 agents. Jusqu'à présent, seules les administrations locales de plus de 200 agents disposaient d'un comité d'hygiène et de sécurité (CHS). [Pour en savoir plus](#)

Accident de Bhopal : 25 ans après, les survivants réclament toujours justice

Vingt-cinq ans après la tragédie de l'usine de Bhopal d'où un gaz toxique, l'isocyanate de méthyle, s'était échappé le 3 décembre 1984 faisant des milliers de morts, les survivants continuent de réclamer justice auprès des autorités indiennes. 400 tonnes de déchets toxiques contaminent toujours les nappes phréatiques, entraînant maladies chroniques, lourds handicaps, cancers, etc. chez les riverains. [Pour en savoir plus](#)

Un rapport confirme un risque pour la santé des habitants de la capitale québécoise de l'amiante

Un rapport de l'Institut national de santé publique du Québec confirme l'existence pour la population de Thetford Mines d'un risque pour la santé attribuable à la présence d'amiante dans l'air. Cette ville est située à proximité des principales mines d'amiante du Canada. La concentration en amiante mesurée dans l'air intérieur des résidences de Thetford Mines est de 4 à 46 fois plus élevée que la concentration moyenne relevée aux États-Unis dans des résidences et des édifices publics comprenant des matériaux contenant de l'amiante,

constatent les auteurs de l'étude, rendue publique le 11 décembre. *Pour en savoir plus*

L'OSHA annonce un plan d'actions qui devrait renforcer la législation en SST

L'OSHA, l'agence des Etats-Unis pour la santé et la sécurité au travail a présenté le 7 décembre son programme d'actions pour 2010. Le plan propose de modifier la législation sur les maladies professionnelles afin de permettre à nouveau la déclaration des troubles musculosquelettiques. L'OSHA compte également revoir la valeur limite d'exposition professionnelle pour la silice cristalline et prendre des mesures afin de mieux protéger les travailleurs contre deux substances provoquant de graves maladies pulmonaires : le diacetyl, un produit chimique abondamment utilisé dans l'industrie alimentaire, et le beryllium, un métal auquel recourent les industries aérospatiales et de la défense. *Pour en savoir plus*

Laurent Vogel et toute son équipe vous souhaitent de joyeuses fêtes et une excellente année 2010.

A l'année prochaine !

Si vous ne désirez plus figurer sur la liste d'adressage du hesamail, envoyez un message à INETUI avec la mention : désabonnement hesamail.